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Inhoudsopgave
Beste PEL’ers en alumni,
 
Voor u ligt het eerste NetwerkNieuws van 
het Pandora-bestuur 2009-2010. Al sinds 
september zijn de zeven nieuwe 
bestuursleden vol enthousiasme druk bezig 
met het organiseren van de gebruikelijke 
activiteiten. Daarnaast zal dit bestuur 
komend jaar ook veel energie stoppen in 
het actualiseren van de alumnidatabase en 
het perfectioneren van de nieuwe website 
(www.dispuutpandora.nl). Vooralsnog is 
er met een gezellige en leerzame Master 
Study Tour naar Duitsland, geslaagde 
borrels, een excursie, een gastlezing, een 
kerstlunch en natuurlijk dit exemplaar van 
NetwerkNieuws al een goede start gemaakt 
voor een actief jaar! 

Namens het bestuur wens ik u veel 
leesplezier!  

Met vriendelijke groet,

Pieter Bot
Voorzitter Studiedispuut Pandora 
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Nieuws van de Sectie

Albert Valkenberg is nu fulltime beschikbaar 
als opvolger van Frans Sopers en begint lang-
zamerhand zijn draai te vinden. Het was even 
wennen voor hem, want in de afgelopen jaren 
is er heel wat veranderd in het programma. 
Zelfs zoveel, dat we toch weer wat oude 
elementen (kleine scriptie, ff4) proberen terug 
te krijgen, omdat die duidelijk een gemis zijn 
voor de studenten.

Pandora heeft ook afgelopen jaar in november 
een –naar ik begrepen heb- succesvolle studie- 
reis georganiseerd naar Duitsland, waar ik 
helaas niet bij kon zijn. Albert is wel een paar 
dagen meegegaan en de verhalen over een 
“snorrenkaraoke” zoemden zelfs bij de kerst-
lunch nog rond.

We hebben nu ongeveer 50 studenten in de 
pijplijn. De doorlooptijd van de master blijkt 
2,5 à 3 jaar te zijn en er zijn geen aanwijzingen 
dat hier verandering in komt. We proberen 
wel de doorlooptijd wat beter te beheersen. 
Albert is begonnen met regelmatig terugkom-
dagen te organiseren voor de studenten die de 
masterclass (of werkgroep) hebben door lopen. 
Bovendien zijn de contactbijeenkomsten eens 
per kwartaal weer ingevoerd om sneller een 
terugkoppeling te krijgen over de kwaliteit en 
problemen in het masterprogramma.

De systeemkunde van Jan in ’t Veld begint 
binnen en buiten de TU weer terrein te winnen. 
Zowel bij de faculteit TBM en bij “minoren” 

als bij KIVI en Twente School of Management 
worden we gevraagd de “truc” van de Delftse 
systeemkunde te komen toelichten. Men erkent 
de waarde van de benadering en begint ons 
weer te vinden.  

Het belangrijkste dit jaar is het opstarten van 
een aantal promotietrajecten. Om je als aparte 
sectie te handhaven is het tegenwoordig 
absoluut noodzakelijk om promotieonderzoek 
te initiëren. Deze maand starten we met een 
bijeenkomst in januari  met een aantal vertegen-
woordigers uit het ziekenhuismanagement om 
een promotie op het gebied van ziekenhuis-
logistiek (“het ziekenhuis van de toekomst”) 
te starten. We gaan ook actief bij een aantal 
alumni langs om hun behoeften en interesses 
te bepalen en hebben zelf een aantal onder-
werpen gedefi nieerd die in aanmerking komen 
voor promotie onderzoek. We denken daarbij 
aan het geïntegreerde gebruik van simulatie bij 
planning en scheduling, bij ontwerp (bijvoor-
beeld “de virtuele fabriek”) en aan AGV-navi-
gatie door middel van RFID. Mocht u bij het 
lezen van dit stukje nog ideeën hebben, neem 
dan in elk geval eens contact op. Voor ons is de 
praktijk nog steeds leidend, en wij denken een 
bijdrage te kunnen leveren op het gebied van 
systematische organisatieverbetering.

U leest het: er is genoeg te doen. Daarom gaan 
we snel aan de slag en wensen Albert en ik u 
het allerbeste voor het komende jaar.

Het is begin 2010. Buiten valt er sneeuw of ijzel en vriest 
het. Een mooi moment om de zaken weer eens op een rijtje 
te zetten.

door: HANS veeKe
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De vernieuwde Pandora site

Het is dan eindelijk zo ver! 
De nieuwe site is in de lucht. 
Wiggert Kalis heeft vele uurtjes 
besteed aan inhoud, opmaak en 
gebruiksgemak. Het resultaat 
mag er zijn:
Een actuele agenda over 
excursies en uitjes, foto’s van 
alle activiteiten, jaarringen en 
informatie over onderwijs.

Check vanaf nu elke dag: www.dispuutpandora.nl

Excursie Mieloo & Alexander

De excursie bij Mieloo & Alexander heeft 
helaas geen doorgang kunnen vinden. Maar 
niet getreurd: binnenkort gaan we een tweede 
poging wagen. Bovendien staan er ook alweer 
andere excursies in de planning

Nog suggesties voor interessante bedrijven? 
Geef het door aan: activiteiten@dispuutpan-
dora.nl 

Alumni database vernieuwd!

Goed nieuws voor alle PEL-ers. De 
website krijgt een volledige vernieuwde 
database. Alle alumni en studenten 
kunnen hier hun profi el in zetten. Zo is 
een nog directer contact mogelijk tussen 
studenten en alumni en ook vooral tussen  
alumni onderling. Check de website voor 
de laatste vorderingen.

Nog foto’s van de Master Study Tour?

Heb je foto’s gemaakt tijdens de  Master Study 
Tour in Duitsland? Pandora wil ze graag hebben 
voor het archief. Kom even langs met een 
USB-stick op het Pandora-hok of mail ze naar:
activiteiten@dispuutpandora.nl

 Enquetes over keuzevakken

Heb je in vorige kwartalen keuzevakken 
gedaan? Pandora wil graag jouw mening 
weten. Lever de keuzevak formulieren 
in of mail je mening naar: onderwijs@
dispuutpandora.nl
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Pandora Bestuur 2009-2010

Welkom!
vlnr: Thomas van de Sande Promo
   Ard dorrepaal  onderwijs
 Arnoud Sloos  extern
    Penningmeester
 Pieter Bot  voorzitter
 Marijke van der velden Secretaris
 Tom Smook  Activiteiten
 Lilan Lie   Alumni

Ook dit jaar is er weer een nieuw Pandora bestuur van start 
gegaan. Dit jaar groter dan ooit! Met 5 mannen en 2 vrouwen 
willen we dit jaar vele zaken op orde krijgen. Niet dat we 
beweren dat onze voorgangers er een zooitje van gemaakt 
hebben. In tegendeel: zij hebben een goede basis gelegd  voor 
een succesvol  bestuursjaar. 
Een aantal doelstellingen zijn al behaald. Zo is de Alumni 
database weer helemaal up-to-date, is er al een kerstlunch 
geweest met de hele sectie en onze collega’s van TEL. De grote 
opkomst van 60 man bevestigde de geslaagde opzet. Ook 
hebben we Huisman Itrec al bezocht. Door de grote mankracht 
die nu beschikbaar is hebben kunnen we een aantal van ons 
focussen op bepaalde vlakken; zo is er voor het eerste een 
commissaris Alumni en een aparte commissaris Promo en een 
commissaris speciaal voor Onderwijs.

Spreek ons aan tijdens colleges of mail naar 
dispuutpandora@tudelft.nl

DOOR: ThOmAS VAn DE SAnDE
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RFID enabled inline crate registration system for the Delhaize 
New Fresh operation at Euro Pool System 

Euro Pool System 

With 123 million crates and 45 depots, Euro Pool System is one of the largest pool operators in Europe. Euro pool’s 
crates are mostly used for the transport of fresh (packed) products, like fruit and vegetables, meat, bread, dairy 
products, fish and prepared meals. Euro Pool provides the crates to growers and producers, who ship their product 
to retail, who in turn send the empty crates back to a Euro pool depot for washing, upon which the process starts 
again. In 2008 Euro Pool’s crates rotated approximately 560 million times.  

Business Case for Auto-Id technology 

As the users of the crates pay a deposit and a rental fee for the use of each crate, accurate registration of each 
transfer of each crate between the partners in the supply chain is of the highest importance. If this is not the case, 
at the volumes mentioned above, any party in the supply chain could incur significant losses. Reliable automatic 
identification solutions like RFID are therefore a high priority for pool operators in general and Euro Pool Systems 
in particular. 

Crate Registration System for Delhaize “NEW FRESH” 

Therefore, Euro Pool System commissioned Mieloo & Alexander to deliver 
turnkey the fully automated crate registration system based on UHF RFID and 1D 
barcode technology for the “New Fresh” project of Delhaize, one of the largest 
retailers in Belgium. The crate registration was deployed on the new conveyor 
based washing installation that Euro pool installed at the Delhaize site in 
Brussels, which will process 2 million crates approximately 10 times per year. 
The target registration performance of the system is 99,5% on unique id’s and 
99,9% on counted crates, and the system must have an availability  of 99,5%. 

The Process 

Each crate in the pool is equipped with one UHF EPC/gen2 tag and two inmould 
1D barcodes that are programmed with the unique id of the crate. Used crates 
are received from Delhaize stores on dollies in two stacks of max. 40 folded 
crates. The dollies also have an RFID tag and two 1D barcodes.  

Each dolly is placed on the washing line, where several crate-id’s of each stack and the dolly id are scanned and 
married. Then, de-stacking units on the conveyor take the stacks from the dollies and unstuck the crates. Here, the 
id of each crate is scanned again and linked to the stack from which it is taken. Through this relation, each crate is 
ultimately linked to the dolly-id, which completes the “inbound registration”, as the dollies are associated with the 
Delhaize order system in the Euro Pool’s Pool Management Database.  

After de-stacking, the crates are unfolded and industrially washed, to be folded again, and stacked in stacks of 40 
creates each. Then, four stacks of 40 pallets are placed on a pallet and wrapped. At this point the crate-id’s of all 
160 crates on the pallet are read on the conveyor, upon which a SSCC label is generated and applied to the pallet.  

ADVERTORIAL
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TNT Post is a market leader in the area of transaction mail, in the  
Netherlands. The company accepts electronic information from 
customers and transfroms them into physical or digital form.

AfstudeerverslAg linh tA CAm

Increasing the effectiveness 
of the operators of the 
production

Intoduction
It has been observed that at the production 
site of TNT Post, a period with a high volume 
(supply) leads to proportionally higher output 
(per man hour) than during lower volume 
periods. This elasticity is remarkable and so 
far it hasn’t been thoroughly analyzed. Conse-
quently there is no indication of progress in 
production performance process at the shift 
level. The question for the production site of 
TNT Post is: 

“What is the effectiveness per man 
hour of a production employee and 
how can this be increased?” 

Results of my research for my Master thesis 
shows that there is no clear relation between 
the number of man hours and the numbers of 
volumes per shift. Futhermore there is a large 

variance in the total production per man hour 
regarding products with the most volume on 
the same machine.

Implementation plan
The effectiveness model that has been 
developed during this research gives more 
insight in the production process. In this model 
the actual productions were compared with 
the planned and theoretical values in order 
to associate an effectiveness value with the 
productions per shift. The model also shows 
the average working hours per shift for an 
operator and whether an adequate number 
of operators are assigned per shift This model 
could be used to compare the actual production 
per employee with the planned and theoretical 
value. An implementation plan for the model 
is also prepared. Along with the implementa-
tion plan, there is also a plan to increase the 
effectiveness of the production site.

Sure we can. But how?

BY LInh TA cAm
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Het jaar 2010 is nu net uit de 
startblokken en beloofd een 
spannend jaar te worden. De 
economische vooruitzichten 
voor de korte termijn zijn 
nog onzeker. Wellicht is 2010 

het startpunt van de zogenaamde New Normal 
maar in ieder geval bijzonder uitdagend. 
In september heb ik de rol van Adriaan Lieftinck 
als voorzitter van het alumni-bestuur mogen 
overnemen. Samen met het alumni-bestuur wil 
ik graag mijn bijdrage leveren en streven naar 
maximale participatie van oud-studenten.
Bij deze wil ik graag Adriaan danken voor zijn 
bijdrage als voorzitter van het alumni-bestuur 
bij het hernieuwd neerzetten van de alumni-
beweging en het vormgeven van een effectieve 

coördinatie tussen alumni, studenten en de 
staf. 
Ter introductie van mijzelf: ik ben werkzaam 
als Partner bij Accenture. In 1986 ben ik in 
Delft begonnen met Werktuigbouwkunde 
en in 1990 het vakgroepjaar bij Industriële 
Organisatie ingegaan. Na mijn afstudeerop-
dracht bij Fokker ben ik in 1992 afgestudeerd, 
als driehonderdste afstudeerder van Jan in ’t 
Veld – het zal niemand verbazen dat Jan dit 
nauwgezet bijhield. 
In het najaar van 2010 zal de Reünie weer geor-
ganiseerd gaan worden. In dit Netwerknieuws 
vind je alvast meer informatie. Mobiliseer 
dus alvast de eigen jaarring om toch vooral 
aanwezig te zijn. Hoe meer aanwezigen, hoe 
succesvoller deze reünie! 

JooST de HAAS , voorzITTer ALuMNI BeSTuur

ALUMNI            NIEUWS

UNIEKE PRESTATIES VRAGEN 
OM UNIEKE MENSEN

Hoe kunnen hbo/wo-technici 

ons daarbij helpen?

Dual Multi Purpose Tower (DMPT)

Huismans expertise in hijswerktuigen zien we terug in de 

DMPT: een door Huisman zelf ontworpen boortoren met 

koker constructie. In de koker is zowel de lier als de deinings-

compensator geïntegreerd. De toren is multifunctioneel: hij 

kan niet alleen worden gebruikt om te boren, maar ook voor 

bijvoorbeeld onderzeese installatiewerkzaamheden. De voor-

zijde is gereserveerd voor booractiviteiten, terwijl de achter-

zijde gebruikt kan worden voor constructiewerkzaamheden. 

Splittable Block

Met een variabel katrolsysteem 

kan de operationele snelheid 

van het hijsblok maximaal 

worden verviervoudigd. Via 

een druk op de knop kunnen 

katrollen worden toegevoegd 

of afgekoppeld.

Huisman is gespecialiseerd in het ontwerpen 
en bouwen van hijskranen, pijpleg- en 
boorinstallaties voor de scheepvaart-, offshore- 
en civiele industrie over heel de wereld. 
In onze projecten weten we - van concept tot 
constructie - steeds opnieuw unieke prestaties te 
realiseren. Wil je meer weten over Huisman, 
ons werk en onze actuele vacatures, ga dan 
naar www.huismanequipment.com.

Wie heeft het lef om tegen 

de stroom in te varen?

De eerste keer dat Huisman een schip ontwerpt, is het meteen wereldnieuws. 
Terwijl de hele offshore-industrie steeds grotere schepen ontwerpt om dieper 
te kunnen boren, varen wij namelijk ijskoud tegen de stroom in. Met een schip 
dat een stuk compacter is dan zijn voorgangers, maar wel betere prestaties 
levert. Hoe dat kan? Ontwerp en uitrusting van het schip zijn door ons 
geoptimaliseerd, door beide als één geheel te zien. Doordat we de traditionele 
boortoren hebben vervangen door een slimme, compacte, zogeheten 
‘multi-purpose tower’ ligt de boorvloer in ons ontwerp circa 20 meter lager 
dan in een traditioneel boorschip. Aan een technicus als jij hoeven we niet uit 
te leggen wat dat betekent... Het is slechts één van de sterke staaltjes techniek 
die onze medewerkers steeds opnieuw weten te realiseren. Ben jij een (ervaren) 
technicus en wil je op nuchtere Hollandse wijze meewerken aan technische 
prestaties van wereldformaat, ga dan naar www.huismanequipment.com.

HUIS-A-057-boorschip-200x130-zw.indd   1 08-01-2010   10:06:06
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ik geef ‘t stokje door

Een prachtige 
rondvlucht
DOOR: TOn OpDAm

Over timing gesproken: enkele maanden geleden stond ik op het punt een kwart 
eeuw KLM te vieren en blikte daarom eens terug op mijn carrière bij onze blauwe 
trots. Op dat moment belt Ad de Zeeuw - na 25 jaar radiostilte - mij vanuit Kaapstad 
met de vraag het Pandora-stokje over te nemen.
Omdat ik met vrouw en kinderen vanwege datzelfde jubileum plannen aan het maken 
was om op vakantie te gaan naar Zuid-Afrika (hoezo toeval), kon ik Ad vertellen, 
dat ik het stokje zou komen ophalen. Zo draagt Pandora bij aan een hernieuwde 
vriendschap en een geslaagde vakantie.
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Het begin...
Na een half dozijn erg intensieve jaren Delft, 
waarin Virgiel meer bezocht werd dan de 
Mekelweg, besloot ik bij Jan in ’t Veld af te 
studeren. Niet alleen omdat IO bekend stond 
als een strak afstudeerschema, maar ook omdat 
de pure techniek (hoe mooi ik vliegtuigen ook 
vond en vind) mij iets te veel van het goede 
was.
Van die keus heb ik geen seconde spijt gehad.

een tien is voor god
De brede oriëntatie op bedrijfsprocessen, het 
systeemdenken, de psychologische aspecten, 
de cases en Jan’s prikkelende stijl (“een 10 
is voor God, een 9 voor mij, dus jullie kunnen 
maximaal een 8 halen”) maakten het tot twee 
intensieve, maar interessante jaren. Zo heb 
ik samen met een aantal medestudenten aan 
de wieg van Pandora gestaan. De duik in het 
“echte” bedrijfsleven bij Fokker (voor de jonge 
lezers: een voormalig Hollands bedrijfje, dat 
fantastische maar te dure vliegtuigen maakte), 
waar ik met Ad het Kunststoffenbedrijf met 
onze wijsneuzige adviezen mochten verrijken, 
vormde een hele mooie afsluiting. Wij mogen 
dan Fokker niet gered hebben, maar zowel 
Henk Bikker als Peter Gerretse van Fokker 
waren zo tevreden dat ze mij een bul cq. een 
baan aanboden. Gelijkertijd echter had ik open 
gesolliciteerd bij KLM, die ook een plek voor 
me zagen bij Vliegtuigonderhoud.
Nu hadden we bij Jan in het 4e jaar  een prachtige 
methodiek geleerd met afwegen van criteria en 
weegfactoren tegen gestelde doelen en na een 
avond plussen en minnen bleek onder aan de 
streep de keus op Fokker te moeten vallen. 
Daar heb ik een glas bier lang over nagedacht, 
waarna ik dat papier heb verscheurd, omdat 
mijn hart me zei, dat ik naar KLM wilde.
Ook van die keus heb ik in geen 25 jaar spijt 
gehad.

Jonge Wijsneus
In die 25 jaar heb ik op de meest interessante 
plekken van KLM mogen werken. In 1984 
gestart als soort van Management Trainee 
(hoewel dat toen nog niet zo heette) in de 
hangars van Vliegtuigonderhoud en al gauw 
de lijn in als Assistent Bedrijfsleider bij het 
onderhoud op het platform en dus midden 
in het vliegbedrijf. Als jonge wijsneus tussen 
zeer ervaren KLM-ers (mijn collega had letter-
lijk de oude Plesman nog de hand geschud!) 
de theorie van IO in de harde werkelijkheid 
kunnen inbrengen.
Na 2 jaar mocht ik mijn “eigen” hangar bestieren 
als Bedrijfsleider Hangar 10 met 250 technici. 
Dat gaf me een ongelofelijk trots gevoel en een 
fantastische leerschool leidinggeven.
Midden tussen de A310’s, afscheid genomen 
van DC9 en F27, maar ook Fokker 100 en B737 
geïntroduceerd. Mijn vliegtuighart groeide net 
als het KLM-blauwe gevoel.
Mijn volgende rol als Marketing & Sales 
Director verantwoordelijk voor de verkoop van 
componenten- motor- en vliegtuigonderhoud 
aan airlines in Europa en Noord-Amerika voor 
de Technische Dienst, vormde een prachtige 
spoedcursus Commercie. Naast kostprijsbe-
palingen, prijsstrategieën en marktprognoses 
heb ik ook geleerd, dat ik geen verkoper ben of 
wil zijn. Dus toen ik gevraagd werd om leiding 
te geven aan de Flight Simulator Afdeling, was 
de keus niet moeilijk. Een kleine kopie van de 

TD met inkoop, engineering en onderhoud van 
’s werelds geavanceerdste simulators met 60 
zeer gedreven techneuten vormt een jongens-
droom en één van de hoogtepunten van mijn 
loopbaan.

Kwaliteit en punctualiteit
Na een korte periode als Hoofd Planning van de 
Vliegdienst (met onder meer de wat moeizame 
opdracht met de vliegers vakbond nieuwe 
afspraken over werk- en rusttijden te maken) 

“Een 10 is voor God, een 9 voor 
mij, dus jullie kunnen maximaal 
een 8 halen”

-Jan in ‘t Veld-

“Mijn vliegtuighart groeide net 
als het KLM-blauwe gevoel”

-Ton Opdam-
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“ ’s Werelds geavanceerdste simulators met 60 zeer gedreven 
techneuten  vormt een jongensdroom en één van de hoogtepunten 
van mijn loopbaan.”

lonkte Ground Services. De jonge afdeling 
Contract Management, waarin alle uitbestede 
diensten rondom de vliegtuigafhandeling 
waren ondergebracht, moest operationeel op 
orde gebracht worden. Tenders met vliegtuig- 
schoonmaakbedrijven, leasecontracten voor 
al het rollend materieel op het platform van 
vliegtuigtrekkers tot bagagewagens en lastige 
discussies met de KLM-Cateringdochter 
vulden mijn agenda. Hoe kwaliteit en punc-
tualiteit op te schroeven, liefst tegen lagere 
kosten vormden dagelijkse puzzels, die wel 
degelijk met succes werden opgelost.
De laatste 3 jaar heb ik een heel andere 
uitdaging als Programmamanager Baggage 
Systems Development. Daarin pogen we 
samen met Luchthaven Schiphol en leveran-
ciers Vanderlande en IBM grote investeringen 
te doen in bagagesystemen en –kelders en 
tegelijk handmatige processen te mechaniseren 
m.b.v. robots en losinstallaties. Al met al vergt 
dit een jaar of 15 en ruim een miljard euro. 
Los van de technische en logistieke 
vraagstukken is het vooral ook de complex-
iteit van het gezamenlijk hierover beslissen, 
die de grote uitdaging vormt. Het feit dat we 
afgelopen herfst het eerste grote project van 
een voetbalveld aan loskades en screeningsap-
paratuur een maand voor schema hebben opge-
leverd, geeft hoop voor de volgende spannende 
projecten. De meest ambitieuze vormt de 
nieuwe Zuidkelder, die zonder overdrijven 

de modernste ter wereld gaat 
worden en 

in het najaar moet gaan draaien.
 

rondvlucht
Tijdens mijn rondvlucht door KLM over 3 
divisies en 7 afdelingen was goed te zien dat 
bijvoorbeeld de vliegerswereld weer een heel 
andere cultuur en kijk op KLM heeft dan de 
technici en die weer anders dan de mensen in 
de afhandeling op het platform. Een ieder voelt 
zich oprecht de belangrijkste schakel in het o 
zo complexe en enerverende vliegproces.
En gelijk hebben ze, want elke bijdrage is 
cruciaal voor de veiligheid en onmisbaar om 
vliegtuig, passagiers en koffers en 
vracht gelijktijdig aan boord en 
in de lucht te krijgen.

Ik heb vooral geleerd, dat in 
een groot bedrijf als KLM die 
samenhang en elkaars afhan-
kelijkheid te ervaren en 
te overzien cruciaal is om 
effectief te kunnen zijn. De 
complexiteit zit hem veelal 
in het doorzien en samen-
brengen van belangen van 
individuen of afdelingen 
versus die van KLM, van 
korte en lange termijn, 
soms van inkoper en lever-
ancier en recenter tussen 
Schiphol en KLM. 
Dankzij mijn 
r o n d v l u c h t 
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“Ik moet vaak denken aan Confucius, 
die ooit stelde, dat als je de goede baan 
vindt, je nooit meer hoeft te werken.”

over al die jobs en door de gereedschapkist van 
IO heb ik dat overzicht en inzicht verkregen 
en kunnen inzetten in de oplossing van allerlei 
vraagstukken. 

Confucius
Terugkijkend op 25 jaar KLM moet ik vaak 
denken aan Confucius, die ooit stelde, dat als 
je de goede baan vindt, je nooit meer hoeft te 
werken.
Want zo voelt het, waarbij ik niet de indruk 
wil wekken, dat er bij KLM niet hard 
gewerkt wordt. In een industrie 
die van tijd tot tijd te leiden heeft 
onder conjuncturele tegenslagen, 
terroristische dreigingen of 
wereldwijde virusaanvallen, is 
het om de paar jaar pompen 
of verzuipen. Dat betekent 
de broekriem aanhalen, 
bezuinigen, kostenreduc-
tieprogramma’s, back to 
basics of welke 

slogan we er dan ook bij hanteren.
Het is een prestatie op zich, dat we na 90 jaar 
nog steeds rondvliegen en ik ben er trots op 
daar nog dagelijks aan te kunnen bijdragen. 

Mijn Fokker afstudeerbegeleider Peter Gerretse 
kruiste afgelopen jaren mijn pad weer, omdat 
hij CEO van Vanderlande was tot zijn afscheid 
begin 2009. Ik zou hem daarom graag willen 
uitnodigen het stokje over te nemen. Ik weet 
zeker dat hij een aantal interessante 

ervaringen met 
ons    kan   

delen. 

Het stokje zal worden doorge-
geven aan Peter Gerretse. Hij is 

nu nog op wereldreis maar zal 
binnenkort weer thuis zijn.
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Expect the 
unexpected

De eerste dag was al een avontuur op zich. 
Ondanks mijn Chinese powerpoint slide 
vond mijn taxichauffeur het nodig om mij 
in het Chinees te vragen waar hij heen 
moest. Aangekomen was het eerste wat de 
general manager mij vertelde; “expect the 
unexpected”. Ik moet bekennen dat dat een 
zeer goede omschrijving is van wat je kan 
verwachten. ’s Avonds werd ik mee uit eten 
genomen om de locale gerechten, van kikkers 
tot gedroogd bloed, uit te proberen.

Mijn taak hier is om een analyse te maken van 
alle materiaalstromen in de fabriek en daarmee 
een advies voor lean optimalisaties te geven. 

Het is mij al duidelijk 

dat dit anders verloopt dan in Nederland, een 
paar voorbeelden;

Communicatie verschilt al in het aannemen 
van iemands businesscard; met twee handen 
aannemen, geïnteresseerd kijken naar de card 
en dan voor je, op volgorde, neerleggen. 

Kritiek leveren vergt taktiek; Chinezen hebben 
een eer te behouden, begin je te duidelijk met 

kritiek dan val je dit 

Met ruim 20 miljoen inwoners is Shanghai de grootste stad in China 
en een van de grootste steden in de wereld. Vier maanden lang 
woon ik hier om stage te lopen bij Hilti, een Zwitsers bedrijf dat 
gespecialiseerd is in power tools. Hieronder een korte impressie.

DOOR: LAUREnS BOTh

Hoofdkwartier Hilti in Shanghai

“ Het is mij al duidelijk dat 
dit anders verloopt dan in 

Nederland”
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aan en sluiten ze zich af. Je zal het dus 
met een omweg moeten proberen. Laat 
ze zelf tot de conclusie komen dat het 
anders kan en je hebt hetzelfde verteld 
maar tien keer meer bereikt.

Ook inhoudelijk zijn er verschillen. 
Mensen zijn in China veel goedkoper en 
daardoor veel populairder dan automa-
tisering. Neem onze testafdeling, waar 
honderden gaten met een boor in een 
blok beton worden geboord. Deze test 
wordt in Europa met een robot gedaan, 
maar hier in China hebben ze mensen in 
dienst die niets anders doen dan gaten 
boren.

Naast het werk probeer ik uiteraard wat 
mee te krijgen van Shanghai en China. 
Ondanks de schaarste aan vakantied-
agen is het gelukt naar Beijing te gaan 
en veel weekenden bestaan uit het rond-
struimen door uithoeken van Shanghai.

Al met al kan ik het zeker aanraden, al 
is het maar voor de ruzie om de metro 
in of uit te komen, de communicatie met 
de taxi chauffeurs over de goede route, 
het afdingen van prijzen met een reken-
machine en het proberen te bestellen van 
voedsel zonder plaatjes.

Zai jian!

Laurens Both

Jouw verhaal ook gepubliceerd in 
NetwerkNieuws? Mail naar 
dispuutpandora@tudelft.nl

“ Mensen zijn in China veel 
goedkoper en daardoor 

veel populairder dan 
automati sering.”



Inderdaad, het zijn imposante systemen die 
Vanderlande Industries realiseert. Material 
handling systemen voor tal van nationale en 
internationale distributiecentra, luchthavens 
en sorteercentra. De ene keer betrekkelijk 
compact en overzichtelijk. De andere keer 
zeer uitgebreid, behorend tot ‘s werelds 
grootste installaties. Complex en opgebouwd 
uit de meest innovatieve en creatieve 
oplossingen op het gebied van elektronica, 
mechanica en besturingstechnologie. 

Unieke systemen, die altijd weer anders 
zijn. Gerealiseerd door bijzondere mensen. 
Bas Bijkerk bijvoorbeeld. Een van onze 
collega’s die niet uitgesproken raakt over 
de projecten waarbij hij van begin tot einde 
betrokken is. 
Internationale miljoenenprojecten, waar hij 
in multidisciplinair teamverband aan werkt. 
En waar hij trots op is! Net als zijn 1 700 
collega’s op onze verschillende kantoren in 
de wereld.

UNIEKE SYSTEMEN, BIJZONDERE MENSEN

De boeiendste technische en logistieke 
uitdagingen. Een creatieve omgeving met 
gedreven collega’s die van aanpakken 
weten. De afwisseling van projectenwerk. 
Met internationale carrièremogelijkheden. 

Unieke systemen. Bijzondere mensen. Je 
vindt het bij Vanderlande Industries. Kijk op 
www.vanderlande.com.

WWW.VANDERLANDE.COM

 5 000 meter track
150 000 koffers per dag

1 Bas BIJkerk
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Master Study
 Tour 2009

Op donderdag 12 november 2009 vertrok een gezelschap 
onder leiding van de Buco (Buitenland Commissie) van 26 
eerstejaars PEL’ers en een afgevaardigde van de sectie (Albert 
Valkenberg) richting Duitsland voor een nieuwe Pandora 
Studie Tour.

DOOR: BUcO -BESTUUR-SEnAATSRAAD
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Voor de reis waren drie Mercedes personenbussen gehuurd. 
Op donderdag 12 november werd iedereen ‘s morgens bij 
station Delft opgehaald om 6 uur.
Met echt Nederlands weer (regen) begon de reis richting het 
land dat één van de grootste is qua industrie in de wereld. 
De reis ging richting Duisburg alwaar Krohne zich bevond. 

Krohne
Krohne is een grote leverancier van meetapparatuur voor 
de procesindustrie waar snelheden en hoogtes moeten 
worden gemeten van vloeistoffen en gassen. Aangezien de 
planning van de BuCo was om zoveel mogelijk ook cases 
te doen bij de bedrijven, was Krohne gelukkig enthousiast 
over dit idee. Hierbij werd gekeken naar de mogelijkheden 
om een productie lijn te verbeteren kijkend naar de kosten of 
ook als er ongelimiteerd geïnvesteerd kon worden. Op deze 
manier konden de studenten de geleerde theorie toepassen 
in een bedrijf en kon het bedrijf de ideeën van buiten-                 
staanders aanhoren. Aan het einde van elk idee werd er over 
gediscussieerd en waar nodig op- en aanmerkingen gegeven 
worden. Na alle ideeën van de groepen studenten presen-
teerde Krohne het voorlopige idee om de productielijn aan 
te passen en te verbeteren.

SKF
De volgende dag werd een bezoek gebracht aan SKF. SKF 
is de grootste leverancier van lagers ter wereld. De hal die 
tijdens de rondleiding bezichtigd werd was de hal waar de 
grote maten lagers gemaakt worden tot 3 meter in diameter. 
Ook bij SKF werd een case gepresenteerd: SKF had de wens 
om grotere lagers te produceren voor o.a. de windmolen 
industrie.  Het was aan ons om de logistieke problemen die 
hierbij komen kijken op te lossen. Een complexe zaak doordat 
de kosten en doorlooptijd niet in het geding mochten komen
Bij SKF waren ze ook bezig met dit probleem zodat goed 
vergeleken kon worden tussen de studentenblik en de     
proffesionele kijk op het probleem.

Munchen
In het weekend mocht iedereen uitzoeken wat ze wilden 
doen in Munchen. ‘s Avonds kwam iedereen weer bijeen om 
samen te eten. Omdat Albert ons alweer ging verlaten moest 
er een speciaal feestje gevierd worden. Albert kwam met het 
opmerkelijke idee om allemaal een snor op te doen en dan te 
gaan feesten in een Thaise Karaoke bar. Het klinkt verschrik-
kelijk, maar het was fantastisch. Door het daverende succes 
vrees ik dat we mogen spreken van een traditie in de dop. 
Vooral ‘Hey Jude’ van de Beatles werd uit volle borst 
mee gezongen. Een goede PEL-er heeft al snel door dat 
er duidelijke structuur in deze hit zit. Zie ook de fi guur 

 Programma MST 2009:

do 12 nov Krohne Duitsland
vrij 13 nov SKF
za 14 nov  Munchen
zo 15 nov Munchen
ma 16 nov Audi
di 17 nov Mercedes Museum
  Daimler hoofdkantoor
wo 18 nov Mercedes Trucks
do 19 nov Herrenknecht

Het klinkt verschrikkelijk, maar 
het was fantasti sch.
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op volgende pagina. Zo zie je dat ook in de 
avonduren van de Master Study Tour volop de 
geleerde vaardigheden worden toegepast. De 
reputatie dat PEL een praktijk gerichte studie 
is, is dus wederom versterkt. 
Ook werd door de BuCo gekeken om op 
de zondag een excursie te plannen naar het 
museum van BMW. Het merendeel van de 
PEL-ers besloot mee te gaan op de excursie om  
te zien wat de nieuwste technieken waren in de 
Duitse autowereld.

Audi
Na BMW werd koers gezet richting Ingolstadt 
waar Audi zijn grondvesten heeft. Audi is op 
dit moment één van de grootste leveranciers 
van auto’s en één van de weinige die vrij 
weinig merkt van de economische recessie. Bij 
Audi Ingolstadt worden de modellen gemaakt 
waar de meeste doorloop in is. Dat wil zeggen 

de A3, A4 en de body van de Audi TT. Bij Audi 
werd begonnen met een algemene rondlei-
ding die klanten ook krijgen als ze een auto 
aanschaffen. Vervolgens kwam er een rondlei-
ding door de fabriek waar de body’s gespoten 
worden en waarna ze klaar worden gemaakt 
voor productie. Dit gedeelte is normaal niet 
toegankelijk, maar voor de Delftse student 
wordt graag een uitzondering gemaakt. Na de 
rondleiding werd er weer een case besproken 
met de verschillende processen die gezien 
waren bij het spuitgedeelte. Deze moesten 
in een goede volgorde geplaatst worden en 

daarbij moest gekeken worden of automa-
tiseren aan te bevelen was. Ook werd er bij elk 
van de drie groepen een (verschillende) inter-
ventie door de leiding doorgegeven waardoor 
de voorwaarden voor elke groep veranderden. 
Na een lange maar mooie dag werd er vaart 
gezet richting Stuttgart, alwaar de volgende 
dag het Mercedes Museum en het hoofdkan-
toor van Daimler op het programma stonden.

Mercedes
In Stuttgart werd eerst de rijke geschiedenis van 
Mercedes-Benz bekeken in het museum. Hier 
stonden vele auto’s uitgestald uit de geschie-
denis van het merk. Na het museum werd er 
in de middag richting het hoofdkantoor van 
Daimler gereden waar een uitgebreide presen-
tatie gegeven werd over de bezigheden van 
Daimler. Zo werd er verteld over de merken 
en de verschillende bezigheden die ze hebben. 
Ook werden de carriérekansen besproken 
binnen Daimler voor afgestudeerden met onze 
vooropleiding.
Op woensdag stond de productieafdeling van 
Mercedes op het programma. Hiervoor was 
uitgeweken naar de Mercedes Trucks afdeling 
alwaar een rondleiding gepland stond door 
de productiefabriek. Hier was te zien hoe 
Mercedes de onderdelen fabriceerde waarbij 
ook vrij veel gewerkt werd met een AGV als 
transport systeem. In de lange hal werden 
meerdere typen vrachtwagens geassembleerd. 
Dit gebeurde in verschillende lijnen waarbij 
alle onderdelen just-in-time aankwamen. Bij 
Mercedes trucks was er helaas geen  moge- 
lijkheid tot een case study.
De laatste nacht sliepen we in een sprook-
jesachtig kasteel. Deze kans werd aangegrepen 
om een nachtspel te doen in de bossen om te 

[...] maar voor de Delftse student 
wordt graag een uitzondering 
gemaakt.
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jaarband van de groep nog verder te versterken. 
Daardoor vertrokken we de volgende ochtend 
iets minder fris dan gebruikelijk maar goedge-
mutst naar het laatste bedrijf van de reis.

Herrenknecht
Herrenknecht is een leverancier van tunnel-
boren. Verschillende projecten in Nederland 
zijn ook gedaan met behulp van tunnelboren 
van Herrenknecht. Er werd uitgelegd hoe de 
tunnelboren worden gebruikt en welke eisen 
de klant stelt. Elke tunnelboor is geschikt voor 
slechts één project. Herrenknecht heeft wel 
een constructie bedacht waarbij de tunnel-
boor voor een percentage van de prijs wordt 
teruggekocht, zo kunnen ze onderdelen herge-
bruiken voor nieuwe tunnelboren.
Nadat de rondleiding bij Herrenknecht voorbij 
was werd de lange weg richting Delft ingezet. 
In een week waarin veel van Duitsland gezien 
is, is vooral gezien hoe Duitsland omgaat met 
hun processen. In de week is er door de BuCo 
gekozen om verschillende soorten bedrijven 
met verschillende doelen neer te zetten. Er 
zijn processen gezien en behandeld met kleine 
voorwerpen met trage doorlooptijden, maar 
ook grote voorwerpen met snelle. Elk bedrijf 
had zijn eigen doelen en die verschillen waren 
mooi om te zien.

Hopelijk helpt de reis de studenten bij het 
vervolgen van hun opleiding en de keuze in 
wat voor soort bedrijf iemand aanspreekt.
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Netwerken: 
Als vanouds of via 

LinkedIn?

Het Pandora alumni-netwerk bestaat nu een 
kleine dertig jaar. Je zou het bijna een tradi-
tioneel ‘old boys’-netwerk kunnen noemen. 
Typisch voor dit soort netwerken is dat ze 
exclusief zijn. Ze zijn daardoor gesloten, vaak 
relatief klein en meestal lokaal. En, doordat 
de netwerken vaak voornamelijk uit gelijk-
gezinden bestaan, zijn ze doorgaans behoor-
lijk hecht, eenzijdig, intern gericht en weinig 
vernieuwend.

Dit maakt dat de effecten van traditionele 
netwerken niet alleen maar goed zijn. Zo 
werken ze bijvoorbeeld ‘vriendjespolitiek’ in 
de hand bij het gunnen van projecten of werven 
van personeel. Of zijn ze ongemerkt de aanzet 
tot discriminatie of fraude. We gaan er vanuit 
dat dit incidenten zijn. Er zijn echter ook meer 
subtiele effecten, welke wel regelmatig van 
toepassing zijn op traditionele netwerken. Zo 
zijn ze vaak weinig bevorderend voor aspecten 
als openheid, diversiteit, innovatie en globali-
satie.
Hier bieden online zakelijke netwerken als 
LinkedIn, Zing, Viadeo en Tianji juist uitkomst. 
Dit soort netwerken stimuleren deze aspecten 
namelijk juist. Deelname is gemakkelijk en 
open voor iedereen. De netwerken over-
schrijden markten, industrieën, expertises en 
nationale grenzen. Ze brengen een diversiteit 
aan mensen met elkaar in contact. Verder 

stimuleren ze open informatie- en kennisuit-
wisseling en het genereren van nieuwe kansen; 
van innovatie. Er zijn geen bijbedoelingen, 
geheimzinnigheden of verplichtingen. Geen 
contributie en verplichte borrels, en zeker geen 
twijfelachtige gebruiken, codes of mores.

Dit blijkt aantrekkelijk, en het lijkt te werken. 
LinkedIn heeft, met ruim 47 miljoen deelne-
mers uit meer dan 200 landen, een wereldwijd 
bereik. Het is het meest gebruikte netwerk in 
Nederland. Eénderde van de deelnemers is 
vrouw, een veel hoger percentage dan in tradi-
tionele netwerken. 

De deelnemers hebben tientallen, vaak 
honderden directe contacten in hun netwerk. 
Met honderd directe contacten hebben zij 
indirect, in twee stappen, een bereik van een 
slordige vijf miljoen contacten. Recent komen 
er elke maand ruim één miljoen leden bij. Met 

Moeten we dat blijven doen zoals we het al jaren doen? Of 
moeten we vernieuwen en overgaan tot online netwerken?

moderne netWerken

DOOR: hARELD VAn DEn BRInK

“ De netwerken overschrijden 
markten, industrieën, 

experti ses en nati onale 
grenzen.”
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een paar muisklikken heb je dus een massaal 
en divers netwerk tot je beschikting. Een enorm 
potentieel, maar tegelijk een zwakte. Want, ken 
je al die contacten goed genoeg om er wat aan 
te hebben?
Bij oppervlakkige relaties is men vaak 
terughoudend in het aanbieden van hulp, 
omdat men er niet op vertrouwt dat het wat 
oplevert. Ook voor het nemen van zakelijke 
beslissingen zijn deze relaties niet goed genoeg. 
Daarvoor is vertrouwen nodig en dat bouw 
je niet op door simpelweg bij elkaar in het 
LinkedIn  netwerk te zitten. Het dus belang-
rijk dat je de contacten in je netwerk redelijk 
kent, anders heb je er weinig aan. Maar, als je 
ze toch al aardig kent, heb je dan wel een online 
netwerk nodig? Zeker!

Het actief onderhouden van een netwerk 
op LinkedIn levert je namelijk enorm veel 
informatie op en het maakt het onderhouden 
van je contacten een stuk gemakkelijker. Via 
wekelijkse overzichten van de veranderingen 
in je netwerk blijf je op de hoogte van wie er 
van baan of functie is veranderd, wie waar mee 
bezig is en wie nieuwe contacten heeft toege-
voegd. Zo houd je, zeer effectief, inzicht de 
loopbaan, expertise en relaties van je contacten. 
De echte kracht van LinkedIn ligt echter niet 
in je directe, maar in je indirecte netwerk. Met 
LinkedIn blijft het namelijk niet bij “Ken ik 
iemand bij x?”, maar kan je jezelf de volgende 
vraag stellen: “Ken ik iemand die iemand kent 
bij x?”. Dit opent een compleet nieuw netwerk 
van mensen die je waardevolle informatie of 
kennis kunnen verschaffen of een belangrijke 
ingang kunnen zijn. Contacten  die je anders 
mogelijk niet had gevonden.
Dus, als vanouds of via LinkedIn? Beide. 
Online netwerken zijn erg geschikt voor het 
onderhouden van contacten en het leggen van 
nieuwe contacten. En, voor het verkrijgen en 
uitwisselen van informatie en kennis. Ze zijn 

een waardevolle aanvulling op traditionele 
netwerken, ze versterken die juist.

Veel van de alumni van Pandora kennen elkaar 
vrij goed. Vooral degenen die samen in een 
jaarring hebben gezeten en degenen die samen 
een bestuur of commissie hebben gevormd 
of samen op studiereis zijn geweest kennen 
elkaar goed (Samen activiteiten organiseren 
of op reis, bedrijven bezoeken en met een paar 
biertjes op lol trappen werkt misschien nog wel 
beter dan een jaarring. De verhalen daarover 
komen in elk geval vaker terug dan de cases!). 
De basis voor een succesvol online netwerk is 
er dus.

Pandora heeft sinds twee jaar een eigen groep 
op LinkedIn, genaamd ‘Pandora Alumni’. Er 
zijn al ruim honderdvijftig leden! De groep is 
onderdeel van het totale LinkedIn netwerk, 
waardoor het alle voordelen van een open 
online netwerk geniet. Binnen de groep zijn 
onlangs subgroepen aangemaakt voor alle 
jaarringen. De uitdaging is nu om de groepen 
compleet en actief te krijgen. Meld je daarom 
graag aan en motiveer de alumni die je kent dit 
ook te doen.

Tot ziens op LinkedIn en als vanouds bij de 
volgende reünie!

“ Met 100 directe contacten 
hebben zij indirect een bereik 
van een slordige vijf miljoen 

contacten”
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Kassa!
Nu we de dure maanden weer zijn 
doorgekomen, moest ik eens denken aan het 
fenomeen Sinterklaas. Ongeveer een jaartje 
geleden heeft het Rotterdam Climate Initia-
tive voor Sinterklaas gespeeld door 600.000 
LED lampen uit te delen aan de Rotterdamse 
bevolking. De 4 Watt LED-lamp vervangt een 
50 Watt peertje. Je kunt het ook met een spaar-
lampje doen, maar door het kwik in de starter 
geeft het menig milieukundige nu al hoofdpijn. 
Vandaar een LED. De kosten voor Sinterklaas 
die de klimaatverandering frontaal te lijf gaat 
zijn eventjes 4 miljoen euro: Kassa! 

Carbon Capture and Storage
Intussen wordt er gebouwd aan een nieuwe 
kolencentrale op de Maasvlakte. De kolencen-
trale heeft een heel respectabele netto effi ciency 
van 45% en dat verdient best een plekje in de 
spotlights. Onderzoek is onderweg om met 
CCS (Carbon Capture and Storage) de CO2 af 
te vangen en in diepe lagen op te slaan. Op 
deze manier kan met ook de klimaatveran-
dering tegengaan. Afvang en opslag van CO2 
kost circa 45 euro per ton. Ter vergelijking: een 
jaartje auto rijden komt op gemiddeld ca. 2 ton 
CO2 uit. Op een ruwe 1300 euro aan benzine 

is 90 euro extra aan “CO2-kosten” als 7% extra 
best te doen. Eerlijkheidshalve moet ik wel 
erbij zeggen dat CO2-opslag 10 tot 40% extra 
elektriciteit kost per opgewekte kiloWattuur en 
dat eeuwige opslag niet is te garanderen. 
 

Led-lamp als erfstuk
Als ingenieur kan ik het natuurlijk weer eens 
niet laten om aan nieuwe techniek te rekenen. 
U begrijpt me vast wel. Aangenomen dat de 
stoomkolen in de nieuwe centrale 27 MJ/kg 
zijn en het koolstof gehalte zo’n 85% is, is uit 
te rekenen dat een kiloWattuur 0,92 gram CO2 
geeft. Nu schijnt een LED-lamp zo gloeiend 
lang mee te gaan, dat de Rotterdammers er een 
erfstuk bij hebben. Laten we eens rustig van 10 
jaar uitgaan, wat op 5000 uur komt. Ik negeer 
dan even voor het gemak de 50.000 uur die 
gegarandeerd wordt. Da’s over honderd jaar 
en dan is bij mij al het lampje uitgegaan. Een 
rekensom leert dat er dan 230 kWh in die 10 jaar 
wordt bespaard, zo’n 212 kg CO2 uit de nieuwe 
centrale. Die 600.000 erfstukken besparen een 
slordige 127.000 ton CO2. Daar aan hing wel het 
prijskaartje van 4 miljoen euro’s. Dat is krap 32 
euro per ton CO2 in plaats van de 45 euro voor 
CCS. Die Sinterklaas is zo gek nog niet……

interklaas!
DOOR: JAn hEnK WELInK
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Contact:
E. Oostwegel, Director Industrial Installations
T: +31 (0)10 2865670
email: e. oostwegel@royalhaskoning.com

www.royalhaskoning.com

Industrial Installations
total engineering for industrial clients


